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BĘDĄ PIENIĄDZE  
NA DROGĘ?

Samorządowcy złożyli 
wniosek do Funduszu 

Dróg Samorządowych. 
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DUŻE ZMIANY W 
OSOWIE I WARCINIE

Nie tylko wyremonto-
wane drogi, ale też 

przebudowa filii biblio-
tecznej.
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ROZDZIELILI ŚRODKI 
FINANSOWE

Ponad 450 tysięcy zł 
trafi bezpośrednio do 

naszych sołectw.
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Fundusz sołecki  
zmienia gminę

Dzięki temu funduszo-
wi mieszkańcy poszcze-
gólnych sołectw sami 
decydują o realizacji 
swoich najpilniejszych 
potrzeb. W wielu miej-
scowościach doposa-
żane są place zabaw,  
przeprowadzane są re-
monty odcinków dróg i 
chodników, pojawia 

się nowe oświetlenie, 
czy przystanki auto-
busowe.  Nie brakuje 
działań kulturalnych, 
społecznych czy spor-
towych. 

Fundusz Sołecki to 
instrument, który po-
zwala mieszkańcom 
sołectw samodzielnie 
decydować o zago-

spodarowaniu przy-
znanej puli pieniędzy 
wyodrębnionej w bu-
dżecie gminy. 

- Są to środki finan-
sowe, które są zagwa-
rantowane dla sołectw 
na wykonanie przed-
sięwzięć służących po-
prawie warunków życia 
– przypomina Magda-

lena Majewska, Bur-
mistrz Kępic. Mieszkań-
cy podejmują decyzję 
o ich przeznaczeniu na 
zebraniach sołeckich. 
Każdego roku kwota 
przeznaczona na Fun-
dusz Sołecki w Gminie 
Kępice sięga kilkuset 
tysięcy, zatem efekty 
decyzji mieszkańców 

sołectw są coraz bar-
dziej widoczne. W tym 
wydaniu Pulsu Kępic 
przyglądamy się reali-
zacjom zadań z tego 
roku, a także przed-
stawiamy pomysły po-
szczególnych sołectw 
na polepszenie warun-
ków w swoich miejsco-
wościach w 2021 roku. 

Kilkaset tysięcy złotych każdego roku trafia do dyspozycji mieszkańców naszej gminy w ramach Funduszu 
Sołeckiego. Na co zostaną wydane, zależy od decyzji poszczególnych sołectw. Dziś pokazujemy, jak przy 
udziale tych środków zmieniają się nasze miejscowości.
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Nowy bus będzie służył mieszkańcom gminy

Wyrównujemy różnice
W ramach dofinanso-
wania z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji 
Osób Niepełnospraw-
nych nasza gmina 
otrzymała środki w 
wysokości 90 tysięcy 
złotych na zakup no-
wego busa. Samochód 
już został zakupiony i 
w październiku trafił do 
Kępic.    

– W lutym tego roku 
złożyliśmy wniosek o do-
finansowanie w ramach 
programu „Wyrówny-
wanie różnic między re-
gionami III w 2020 roku 
– przypomina Marzena 
Piszko – Bojaryn, kierow-
nik Referatu Inwestycji 
UM w Kępicach. Kilka 
tygodni później dotarła 
informacja o przyznaniu 
dofinansowania na za-
kup busa do przewozu 
osób z niepełnospraw-
nościami. To bardzo waż-
na inwestycja, zwłaszcza 
dla takiej gminy jak na-
sza. – Bardzo się cieszy-
my z kolejnego otrzyma-
nego dofinansowania. 
Nowy zakup będzie miał 
bezpośredni wpływ na 
poprawę codziennego 
funkcjonowania osób z 
niepełnosprawnościami 
- zaznacza Magdalena 
Majewska, Burmistrz Kę-

OD BURMISTRZA

Drodzy Mieszkańcy, 
Przełom września i paździer-

nika postawił nas przed wyjąt-
kowo trudnym egzaminem z 
ludzkiej wrażliwości, solidarno-
ści i wzajemnej troski o siebie. 
W wyniku splotu wielu wyda-
rzeń musieliśmy pokonać w 
sobie strach i zmobilizować 
się do walki z pandemią koro-
nawirusa SARS-CoV-2 wywo-
łującego chorobę COVID-19. 
Wielu z naszych mieszkańców, 
w tym grupa seniorów - biorą-
cych udział w wycieczce do 
zaprzyjaźnionego z Kępicami 
Leska - zakaziło się tym nie-
bezpiecznym wirusem.  To są 
niezaprzeczalne fakty. 

W przestrzeni publicznej po-
jawiło się jednak wiele niepo-
trzebnych emocji i półprawd 
podsycanych przez żądnych 
sensacji przedstawicieli lokal-
nych mediów, na które jako 
Urząd Miejski i instytucje z nim 
współpracujące - musieliśmy 
zareagować.

 Niedopuszczalnym jest bo-
wiem używanie czyjegoś wi-
zerunku i upublicznianie tzw. 
„danych wrażliwych” czyli 
m.in. informacji dotyczących 
stanu zdrowia konkretnych 
osób - naszych bliskich, sąsia-
dów, znajomych czy przyja-
ciół.

Cieszę się natomiast, że 
zdaliśmy wszyscy egzamin 
jako lokalna społeczność. 
Że większość z nas chciała 

wspierać się nawzajem i po-
magać sobie w tym trudnym 
czasie. Pokonaliśmy nie tylko 
ognisko koronawirusa, ale 
także wzajemną obojętność 
i staliśmy się bardziej zjedno-
czeni. Ze szczególną wdzięcz-
nością pragnę podkreślić za-
angażowanie pracowników 
Urzędu Miejskiego, Ośrodka 
Pomocy Społecznej, druhów 
Ochotniczej  Straży Pożarnej, 
sołtysów, kępickich lekarzy 
rodzinnych w tym trudnym 
dla naszej gminy czasie. Pra-
gnę im z całego serca po-
dziękować za objęcie opieką 
wszystkich osób tego wyma-
gających, podobnie jak za 
sprawną koordynację badań 
diagnostycznych. W tym miej-
scu dziękuję również za wszel-
ką pomoc pracownikom 
Powiatowej Stacji Sanitarno
-Epidemiologicznej i persone-
lowi Wojewódzkiego Szpitala 
Specjalistycznego im. Janu-
sza Korczaka w Słupsku  za  
okazaną pomoc i życzliwość. 
Jednak przede wszystkim 
dziękuję wszystkim mieszkań-
com gminy, którzy bezintere-
sownie wspierali swoich sąsia-
dów i bliskich pozostających 
w kwarantannie. Cieszę się, 
że nikt z mieszkańców Gminy 
Kępice nie pozostał bez po-
mocy.   

g Magdalena
Majewska

Burmistrz Kępic

Nikt nie został  
bez pomocy

Już niebawem kolorysty-
ka samochodu będzie 
nawiązywała do barw 
naszej gminy.

pic. Już wkrótce nowy 
samochód przejdzie 
małą metamorfozę, a 
jego kolorystyka będzie 
nawiązywała do barw i 
elementów naszej gmi-
ny.

 g 

Kolejne udogodnienia

- Kiedy zobaczyłem pro-
blem naszych mieszkań-
ców, postanowiłem zare-
agować - mówi Szymon 
Ciepiela, Sołtys Biesowic. 
W jednym z bloków miesz-
kają trzy rodziny dotknię-
te niepełnosprawnością 
swoich bliskich. - Często 
brak wolnych miejsc par-
kingowych przed blokiem, 
utrudniał tym osobom co-
dzienne funkcjonowanie. 
Dlatego zwróciłem się z 
prośbą do urzędników o 
wyznaczenie dedykowa-
nego miejsca parkingo-
wego. Bardzo się cieszymy 
z natychmiastowej reakcji 
- dodaje sołtys Ciepiela. 

Przypominamy, że zgod-
nie z ustawą o zapewnie-
niu dostępności osobom 
ze szczególnymi potrzeba-
mi w naszej gminie funk-
cjonuje koordynator ds. 
dostępności.                    g

Pomogą w codziennym życiu

Nowy samochód jest 
przestronny i komfortowy 

w codziennym użytku.
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Przygotowania do ważnej inwestycji

Chcą pozyskać pieniądze  
na modernizację drogi

We wrześniu w Osowie 
spotkali się samorzą-
dowcy powiatu, naszej 
gminy wraz z projek-
tantami, aby omówić 
szczegóły planowanej 
do remontu drogi.    

Chodzi o ponad pię-
ciokilometrowy odci-
nek drogi powiatowej 
między Osowem a Cie-
cholubiem. - To ważna 
droga, która niestety 
jest już w nie najlepszym 
stanie – mówi Mariusz 
Ożarek, dyrektor Zarzą-
du Dróg Powiatowych 
w Słupsku. Co ważne, 
Powiat Słupski już złożył 
wniosek o dofinanso-
wanie dla tej inwestycji 
z Funduszu Dróg Samo-
rządowych. – Mamy na-
dzieję, że otrzymamy te 
środki i będziemy mogli 
w możliwie szybkim cza-
sie przeprowadzić mo-
dernizację tego odcinka 
– mówi Paweł Lisowski, 
Starosta Słupski. Kępicki 
samorząd także dekla-
ruje wsparcie. - Wzorem 
innych inwestycji pro-
wadzonych na drogach 
powiatowych, w przy-
padku otrzymania dofi-
nansowania z Funduszu 
Dróg Samorządowych, 

Wspólne konsultacje do-
tyczące ostatecznej wersji 

projektu przeznaczonej 
do modernizacji drogi.

pozostałą część kosztów 
podzielimy pomiędzy 
samorząd powiatu oraz 
naszej gminy – deklaruje 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. W chwili 
obecnej samorządow-
cy konsultują ostatnie 
elementy powstające-
go właśnie projektu tej 
drogi. – Zależy nam, aby 
zaprojektowany odcinek 
spełniał oczekiwania sa-
morządów jak i samych 
mieszkańców. Dlatego 
spotkaliśmy się w Osowie 
m.in. z panem sołtysem, 
radnym i urzędnikami, 
aby uwzględnić możli-
wie jak najwięcej sugestii 
i oczekiwań mieszkań-
ców – precyzuje Staro-
sta Paweł Lisowski. W 
najbliższych tygodniach 
powinny zapaść decyzje 
dotyczące przyznania 
środków z funduszu. 

Przypomnijmy, że m.in. 
w ramach dofinanso-
wania z Funduszu Dróg 
Samorządowych oraz 
wkładu finansowego Po-
wiatu Słupskiego i Gmin 
Kępice oraz Kobylnica, 
trwa modernizacja kilku-
dziesięciokilometrowe-
go odcinka drogi mię-
dzy Barcinem a Łosinem, 
która jest jedną z więk-

szych inwestycji drogo-
wych od lat na naszym 
terenie. Ponadto Gmi-
na Kępice otrzymała 
wsparcie z funduszu na 
remont wielu odcinków 
dróg gminnych. W sierp-
niu oddano do użytku 
kolejne, o czym pisaliśmy 
we wcześniejszych arty-
kułach.

 g 

Gmina Kępice ma nową radną

Podczas sierpniowej 
sesji Rady Miejskiej w Kę-
picach, Ewa Ziemiano-
wicz złożyła ślubowanie i 
oficjalnie weszła w skład 
obecnej kadencji Rady. 

Pani Ziemianowicz ob-
jęła mandat, z którego 
wcześniej zrezygnował 
Jan Leonczuk. – Dzisiaj 
towarzyszą mi ogromne 
emocje i muszę przyznać, 
że jestem zestresowana. 
Samorząd nigdy nie był 
mi obcy, ponieważ mój 
mąż od wielu lat w nim 
pracował, a przez to i ja 
uczestniczyłam w wielu 
sprawach samorządo-
wych. Będąc zawsze 
blisko męża, można po-
wiedzieć, że byłam blisko 
samorządu – mówi radna 
Ewa Ziemianowicz. – Dziś 

spotkał mnie wielki za-
szczyt, że zsiadłam w Ra-
dzie Miejskiej, wcześniej 

Sesja Rady Miejskiej ze ślubowaniem

Ewa Ziemianowicz podczas składania ślubowania.

tego nie planowałam, 
bo uważałam, że jeden 
polityk w domu wystarczy 

– przyznaje pani Ewa. Jak 
podkreśla, jako samorzą-
dowiec zamierza być ak-
tywna i już ma wiele spre-
cyzowanych planów. 
Nie ukrywa także, że liczy 
na udaną współpracę 
z pozostałymi samorzą-
dowcami. – Jestem od 
zawsze mieszkanką Kępic 
i znam bardzo wielu lu-
dzi. Wierzę, że będziemy 
wspólnie pracować dla 
naszej gminy z satysfak-
cją dla mieszkańców. 
Chciałabym zrealizować 
wszystkie swoje plany, 
jestem także otwarta na 
kolejne pomysły, które 
pewnie pojawią się w 
trakcie kadencji – dekla-
ruje Ewa Ziemianowicz.

g
Nowa radna Gminy Kępice odbiera gratulacje od 
włodarzy.

Samorządowcy podczas 
wizji lokalnej w Osowie.
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Ważny projekt dla mieszkańców

– Otrzymaliśmy dofi-
nansowanie w kwocie 
249 750 zł – przypomi-
na Magdalena Majew-
ska, burmistrz Kępic. – Z 
tych środków zakupili-
śmy niezbędne wypo-
sażenie. Co ważne, w 
ramach projektu przy-
znano też pulę finanso-
wą na konieczne prace 
remontowe w budynku 
szkoły w którym było 
gimnazjum – dodaje 
burmistrz. Prace remon-
towe jednej z sal zosta-
ły już przeprowadzone. 
Tam właśnie będą od-
bywały się szkolenia. 
Projekt obejmie eduka-
cję w zakresie posze-
rzania kompetencji oso-
bistych i społecznych. 
Zaplanowano zatem 
zajęcia z samoobrony, 
udzielania pierwszej 
pomocy medycznej, 
zdrowego odżywiania, 
czy przedsiębiorczości. 
Ponadto będą rozwija-
ne także umiejętności 
związane z ekonomią, 
jak choćby poprawne 
wypełnianie zeznań PIT, 
obliczanie przysługują-
cych odliczeń od po-
datków, czy właściwe 
rozumienie zagadnień 
związanych z udziela-
niem kredytów. To jed-
nak nie wszystko. Będzie 
także wiele innych przy-
datnych i ciekawych 
zajęć, choćby z języka 
angielskiego, czy z za-
kresu digitalizacji zbio-

Zapraszamy  
do udziału w LOWE
Właśnie rozpoczynamy realizację nowego projektu. Z pozyskanych środków z Europejskie-
go Funduszu Społecznego w Kępicach utworzony został Lokalny Ośrodek Wiedzy i Eduka-
cji, dzięki któremu stworzyliśmy ciekawą i niebanalną ofertę edukacyjną dla 200 dorosłych 
mieszkańców naszej gminy w wieku 45+.

W skrócie

Następna świetna  
wiadomość!

W odświeżonej sali będą 
prowadzone szkolenia.

Na konto Gminy Kępice 
wpłynęły kolejne pienią-
dze. 

- Wnioskowaliśmy o środ-
ki z Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych, któ-
re przyznano nam w bar-
dzo szybkim czasie - mówi 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. Celem 
funduszu jest przekazanie 

dotacji samorządom, aby 
utrzymać ich zrównowa-
żony rozwój. Gmina Kępi-
ce otrzymała 1 milion 218 
tysięcy złotych. - Środki te 
wykorzystamy na inwesty-
cje służące naszym miesz-
kańcom - dodaje Burmistrz 
Majewska.

g 

Sukces sportowy

Uczennica klasy ósmej 
Milena Czepiel wraz ze 
swoimi koleżankami zdo-
była  Mistrzostwo Polski. 
Milena uczęszcza do 
Szkoły Podstawowej w 
Kępicach. Młode spor-
tsmenki wzięły udział w 
Mistrzostwach Polski w 
Wielobojach i Sztafetach, 
które odbyły w Łodzi. 
Milena razem z koleżan-
kami reprezentowała 
województwo pomorskie 
w kategorii U16. Na co 

dzień uczennica z Kępic 
trenuje w AML w Słup-
sku pod czujnym okiem 
Tomasza Czubaka. W 
ostatnim czasie w Indywi-
dualnych Mistrzostwach 
Polski Milena uzyskała mi-
nimum na 100m i 300m.  
– Serdecznie gratulujemy 
i życzymy dalszych suk-
cesów – życzą uczniowie 
i nauczyciele z Zespołu 
Szkół w Kępicach. 

 g

rów historycznych. Istotą 
projektu jest jego inno-
wacyjność, bowiem za-
jęcia będą prowadzone 
w oparciu o nowocze-
sne metody edukacyj-
ne, angażujące uczest-
ników do wspólnych, 
realnych działań. Cały 
czas trwa rekrutacja do 
projektu. Stosowne for-
mularze można pobrać 
ze strony internetowej 
www.kepice.pl lub w 
siedzibie Urzędu Miej-
skiego. W przypadku 
dodatkowych pytań, 
zapraszamy do kontak-
tu z pracownikami Alek-
sandrą Christyniuk oraz 
Marzeną Piszko - Bojaryn 
- pod nr tel. 59 857 66 21. 
Pierwsze zajęcia powin-
ny rozpocząć się na po-
czątku listopada.                                    

                             g 

Z okazji II Ogólnopol-
skiego Dnia Szpilek, pra-
cownice Urzędu Miejskie-
go w Kępicach wzięły 
udział w społecznej akcji.  

Za każde wykonane i 
opublikowane zdjęcie na 
którym uwiecznione były 
panie w szpilkach, orga-
nizator akcji zobowiązał 
się przekazać 2 złote na 

Dzień szpilki

rzecz Fundacji Na Ratu-
nek Dzieciom z Chorobą 
Nowotworową. W sumie 
w ramach akcji zebrano 
kwotę ponad 220 tys. zł

– Każda okazja i sposób 
są dobre, żeby włączyć 
się w pomoc – podkreśliły 
urzędniczki. 

 g
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Dyskutowali o polityce senioralnej

Kępiczanie na ważnym Forum
Kilkudziesięciu senio-
rów z naszej gminy, 
wzięło udział w Forum 
Wizja Rozwoju – III edy-
cja, które odbyło się w 
Gdyni pod patronatem 
Premiera Mateusza 
Morawieckiego. To 
największe wydarzenie 
gospodarcze w Polsce 
północnej odbyło się w 
dniach 24-25 sierpnia 
w Akademii Marynarki 
Wojennej im. Boha-
terów Westerplatte. 
Podczas dwudniowe-
go forum odbyło się 
kilkadziesiąt paneli z 
ekspertami różnych 
dziedzin w ramach kil-
kunastu bloków tema-
tycznych.    

Ważną rolę w progra-
mie konferencji, jak w 
latach poprzednich ode-
grały tematy dotyczące 
polityki senioralnej.

– Wzorem ubiegłych 
lat zaplanowaliśmy od-
dzielny blok tematyczny, 
ujmujący szeroko pojętą 
problematykę polityki 
senioralnej – srebrną go-
spodarkę. Współczesny 
senior coraz bardziej 
odbiega od powszech-
nie utartego stereotypu 
osoby biernej, słabej czy 
zależnej. Dziś większość 
osób starszych aktywnie 

W trakcie Forum samorządowcy z różnych części kraju 
wymieniali się doświadczeniami.

angażuje się w sprawy 
społeczności lokalnych, 
poszukuje nowych wy-
zwań, celuje w dalszy 
rozwój – mówiła Małgo-
rzata Zwiercan, inicjator-
ka Forum Wizja Rozwoju. 

W ramach konferen-
cji zorganizowano tak-
że Pomorskie Forum Kół 
Gospodyń Wiejskich. W 
panelu zatytułowanym 
„Tradycja. Aktywizacja. 
Dobre praktyki” jednym 
z kilku prelegentów była 
Burmistrz Kępic Magda-
lena Majewska, która 
opowiedziała m.in. o 
funkcjonowaniu Kół Go-
spodyń w naszej gminie, 
kulturze naszego regio-
nu oraz o problemach 
i szansach dalszego 
rozwoju. Przedstawicie-
le kępickich kół, zapre-
zentowali się także na 
scenie, wykonując kilka 
utworów, za które zdo-
byli trzecie miejsce i na-
grodę finansową. Jak 
podkreślają nasi senio-
rzy, forum było wspania-
łą okazją do integracji, 
poszerzenia wiedzy w 
wielu obszarach, a także 
inspiracją do dalszej, ak-
tywnej działalności.

 g 

Wymierne efekty już widoczne

Podczas swojej wizyty 
w Kępicach, która od-
była się na początku 
tego roku, Wicemarsza-
łek Województwa Po-
morskiego Leszek Bonna 
zadeklarował realizację 
kolejnych inwestycji na 
terenie naszej gminy. 

Efekty udanej współ-
pracy z Samorządem Wo-
jewództwa Pomorskiego 
są już widoczne i nama-
calne. – Bardzo się cieszę, 
że udało nam się zrealizo-
wać kolejne inwestycje 
– mówi Magdalena Ma-
jewska, Burmistrz Kępic. 
Właśnie zakończyły się 
prace modernizacyjne 
kilometrowego odcinka 
drogi między Warcinem, 
a Osowem. Wcześniej 
wspólnie zrealizowano 

budowę chodnika w Kę-
picach od wiaduktu w 
kierunku ulicy Składowej. 

Kolejne inwestycje dzięki udanej współpracy

Nowy chodnik zapewnia komfortowe i bezpieczne przejście pieszym.

– Współpraca z Samo-
rządem Województwa 
Pomorskiego przebiega 

bardzo pomyślnie, a jej 
efekty przynoszą miesz-
kańcom wymierne ko-
rzyści – dodaje Burmistrz 

 Kolejny wyremontowany odcinek drogi. Tym razem między Warci-
nem a Osowem.

Burmistrz Magdalena Majewska była jednym z prelegentów panelu dotyczącego rozwoju kultury w regionie.

Majewska. Zgodnie z ko-
lejnymi deklaracjami, już 
wkrótce zostanie zmo-
dernizowany chodnik w 

Barcinie zlokalizowany 
przy drodze nr 208.

g

Przedstawiciele wielu regionów prezentowali swoją 
kulturę i lokalne produkty.
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To inwestycja prowa-
dzona przez Bibliotekę 
Miasta i Gminy Kępice, 
która uzyskała dofinan-
sowanie w wysokości 75 
procent z Narodowego 
Programu Rozwoju Czy-
telnictwa. Przypomnij-
my, że w ramach tego 
zadania  zostanie m.in. 
utworzone pomieszcze-
nie dla wypożyczalni 
i czytelni, miejsca na 
spotkania integrujące 
lokalną społeczność, po-
mieszczenia kuchenne i 

sanitarne. Na zdjęciach 
oprócz aktualnego sta-
nu przebudowywanego 
budynku, prezentujemy 
także wizualizację, któ-
ra została uzgodniona 
z konserwatorem zabyt-
ków. – Zależało nam, 
aby budynek wpasował 
się w tę uroczą i zabytko-
wą część miejscowości, 
a jednocześnie był jak 
najbardziej funkcjonal-
ny – mówi Marta Boro-
dziuk, dyrektor Biblioteki 
Miasta i Gminy Kępice. 

Prezentujemy wizualizację

Kolejny etap rozbudowy

W SKRÓCIE

Metamorfoza Osowa
Zakończono prace 

związane z moderni-
zacją drogi gminnej w 
Osowie. 

Dotychczas gruntowa 
(utwardzona) nawierzch-
nia, nabrała zupełnie 
innego charakteru. Od 
teraz mieszkańcy będą 
mogli poruszać się po 
drodze z nawierzchni 
wykonanej z kostki be-
tonowej. Zrealizowana 
inwestycja znacząco od-

mieniła wygląd tej czę-
ści miejscowości. Prace 
przeprowadzono w ra-
mach projektu pn. „Po-
prawa bezpieczeństwa i 
spójności dróg gminnych 
na terenie Gminy Kępi-
ce poprzez przebudowę 
dróg w miejscowościach 
Osowo i Warcino”, który 
otrzymał wsparcie finan-
sowe z Funduszu Dróg 
Samorządowych.

g 

Odmienione Warcino
Kolejne prace mo-

dernizacyjne dobiegły 
końca. Tym razem meta-
morfozę przeszedł waż-
ny odcinek drogi w War-
cinie, który łączy m.in. 
szkołę podstawową z 
drogą wojewódzką.

– Zależało nam na tej 
inwestycji, aby popra-
wić bezpieczeństwo 
uczestników ruchu, a 
szczególnie uczniów 
przemieszczających się 
do szkoły – podkreśla 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. W ra-
mach przeprowadzonej 
inwestycji wykonano 
jezdnię bitumiczną  wraz 
z chodnikami, zjazdami 

do posesji, ścieżką rowe-
rową. Co równie ważne, 
w ramach modernizacji 
uruchomiona zostanie 
także sieć oświetleniowa 
z nowymi latarniami dro-
gowymi.  Prace zostały 
wykonane w ramach 
projektu pn. „Poprawa 
bezpieczeństwa i spój-
ności dróg gminnych na 
terenie Gminy Kępice 
poprzez przebudowę 
dróg w miejscowościach 
Osowo i Warcino”. Przy-
pomnijmy, że inwestycja  
zyskała 75-cio procen-
towe dofinansowanie z 
Funduszu Dróg Samorzą-
dowych 2020. 
	 	 									g 

Fundusz Dróg Samorządowych zmienia Gminę Kępice

Efekty prowadzonych prac są już coraz bardziej widoczne. W Osowie właśnie trwa przebudowa filii bibliotecznej. 

Odmieniona droga w 
Osowie.

Zmodernizowana droga w Warcinie odmieniła wizeru-
nek tej części miejscowości

Oprócz wspomnianych 
efektów przebudowy, 
dodatkowo na dotąd 
niewykorzystywanym 
poddaszu zostanie wy-
gospodarowany ma-
gazyn i pomieszczenie 
gospodarcze.  – Zbudo-
wany będzie taras przy 
obiekcie, służący jako 
zielona czytelnia (czy-
telnia na powietrzu), 
miejsce rekreacyjne, do 
działań animacyjnych 
i kulturalnych – dodaje 
dyrektor Borodziuk. 

g 

Aktualnie prowadzone prace budowlane.

Wizualizacja zmodernizowanej filii bibliotecznej w Osowie.

Oprócz nowej nawierzchni oraz chodnika, powstała 
także ścieżka rowerowa.

Zadanie pn. „Poprawa bezpieczeństwa i spójności dróg gminnych na terenie gminy Kępice 
poprzez budowę i przebudowę dróg w miejscowościach Osowo i Warcino” jest współfinansowane z Funduszu Dróg Samorządowych. 

Wartość inwestycji to: 1 606 610,34 zł, kwota dofinansowania wyniosła 1 204 957 zł.

Zadanie pn. „Poprawa bezpieczeństwa i spójności dróg gminnych na terenie gminy Kępice 
poprzez budowę i przebudowę dróg w miejscowościach Osowo i Warcino” jest współfinansowane z Funduszu Dróg Samorządowych.  

Wartość inwestycji to: 1 606 610,34 zł, kwota dofinansowania wyniosła 1 204 957 zł.
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Film „Uważaj w kółko!” można obejrzeć na stronie 
internetowej www.kepice.pl, na stronie Facebook – 

Gmina Kępice oraz w serwisie YouTube.  

Projekt, który edukuje i zwiększa bezpieczeństwo

„Uważaj w kółko!”

W czerwcu pozyskali-
śmy kolejne środki, dzięki 
którym możemy zwięk-
szyć świadomość uczest-
ników ruchu drogowego 
w zakresie bezpieczeń-
stwa. Pieniądze pocho-
dzą z grantu Pomorskiej 
Rady Bezpieczeństwa 
Ruchu Drogowego.  
Projekt obejmuje wiele 
działań, dlatego został 
zatytułowany „Bezpiecz-
nie do celu – świadomi 
uczestnicy ruchu drogo-
wego”. 

– Celem projektu jest 
zwiększenie bezpieczeń-
stwa w ruchu drogowym 
na terenie Gminy Kępi-
ce, podnoszenie wiedzy 
i świadomości w tym za-
kresie oraz maksymalne 
wyeliminowanie zagro-
żeń – wymienia Agniesz-
ka Itrowska z Urzędu 
Miejskiego w Kępicach. 

Z pozyskanych środ-
ków zostały wykonane 
kamizelki odblaskowe z 
hasłem akcji „Uważaj w 
kółko!”, które są sukce-
sywnie przekazywane 
rowerzystom i pieszym 
z naszej gminy. Ponad-
to zakupiliśmy także al-
kogogle, które będą 
wykorzystywane w ak-
cjach edukacyjnych. 
Co jednak najważniej-
sze, dzięki współpracy 
naszej gminy ze Szkółką 

Jak prawidłowo zachowywać się w ruchu drogowym? Kto ma pierwszeństwo? W jakie elementy powinien być 
wyposażony rowerzysta? Na te oraz wiele innych pytań odpowiada film edukacyjny, który został zrealizowa-
ny przez Gminę Kępice. W październiku oficjalnie zaprezentowaliśmy efekty naszej pracy. 

Kolarską oraz Komendą 
Miejską Policji w Słup-
sku został zrealizowany 
film edukacyjny, któ-
ry promuje właściwe 
wzorce zachowania na 
drodze ze szczególnym 
uwzględnieniem rowe-
rzystów.  – Cieszymy się, 
że zostaliśmy zaproszeni 
do udziału w realizacji 
tego projektu, ponieważ 
każda okazja do promo-
wania bezpieczeństwa 
w ruchu drogowym jest 
nieoceniona – zauważa 
sierz. sztab. Jakub Bagiń-
ski, który w filmie opo-
wiada o najistotniejszych 
kwestiach związanych z 
podjętą tematyką. Sce-
ny do filmu były nagry-
wane na ulicach Kępic, 
co jest dodatkowym 
atutem całego przedsię-
wzięcia. – Dziękuję moim 
współpracownikom oraz 
wszystkim, którzy wzięli 
udział w realizacji pro-
jektu za olbrzymie zaan-
gażowanie. Zachęcam 
jednocześnie wszystkie 
gminy i instytucje lokalne 
do wykorzystywania na-
szego filmiku do celów 
edukacyjnych – mówi 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. 

Film powstał w ramach 
projektu współfinanso-
wanego z Pomorskiej 
Rady Bezpieczeństwa 

Ruchu Drogowego pn. 
„Bezpiecznie do celu 
– świadomi uczestni-
cy ruchu drogowego”. 
Scenariusz i realizacja – 
pracownicy Urzędu Miej-

Rowerzyści z naszej Szkółki Kolarskiej prezentowali 
właściwe wzorce zachowania w ruchu drogowym.

skiego w Kępicach oraz 
Szkółka Kolarska, przy 
współpracy z Komendą 
Miejską Policji w Słupsku. 
Zdjęcia i montaż: Elite-
drone.

                     g

W realizację filmu edukacyjnego zaangażowali się m.in. pracownicy Urzędu Miej-
skiego w Kępicach oraz Komendy Miejskiej Policji w Słupsku.

 W ramach projektu zakupiono kilkaset kamizelek odblaskowych, które są sukce-
sywnie przekazywane rowerzystom i pieszym.
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Fundusz Sołecki to in-
strument, który pozwala 
mieszkańcom sołectw 
samodzielnie decydo-
wać o zagospodarowa-
niu przyznanej puli pie-
niędzy wyodrębnionej 
w budżecie gminy. - Są 
to środki finansowe, któ-
re są zagwarantowane 
dla sołectw na wykona-
nie przedsięwzięć służą-
cych poprawie warun-
ków życia – przypomina 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. To ze-
branie sołeckie – czyli 
mieszkańcy danego so-
łectwa podejmują de-
cyzje na co mają zostać 
wykorzystane ww. środki 
finansowe. Dlatego też, 
to samym mieszkań-
com powinno zależeć 
na tym, aby środki były 
wydawane w sposób 
prawidłowy i efektyw-
ny. Jak zauważają wło-
darze wielu gmin, dzięki 
wprowadzonym uregu-
lowaniom prawnym w 
zakresie funkcjonowania 
Funduszu Sołeckiego, 
każdego roku odnoto-
wuje się wzrost zaintere-
sowania mieszkańców 
podziałem tych pienię-
dzy, a to skutkuje większą 
aktywnością społecz-
ną. W Gminie Kępice 
właśnie zakończyły się 
zebrania sołeckie, pod-
czas których mieszkańcy 
zdecydowali o przezna-
czeniu środków w swo-
ich sołectwach. Przyglą-
damy się na co  głównie 
w przyszłym roku wyda-
my pieniądze.

Sołectwo Barcino 
miało do dyspozycji 45 
tysięcy. Na zagospo-
darowanie terenu przy 
świetlicy wiejskiej miesz-
kańcy przeznaczyli 25 

Zdecydowali na zebraniach sołeckich

tys. Na utrzymanie czy-
stości i porządku prze-
znaczono 10 tys., a na 
doposażenie klubu BAR-
TON -3,5 tys. i świetlicy 3 
tys. Pozostała część puli 
będzie przeznaczona na 
organizację imprez, do-
posażenie klubu seniora, 
biblioteki i KGW.

Sołectwo Barwino na 
przyszły rok zadyspono-
wało kwotą ponad 20 
tys. Ponad 14 tys. bę-
dzie przeznaczona na 
remont świetlicy, wygo-
spodarowano też środki 
na doposażenie placu 
zabaw (2 tys.), organiza-
cję imprez (1,5 tys.) oraz 
kilka mniejszych, bieżą-
cych wydatków.

W Sołectwie Biesowi-
ce aż 25 tysięcy prze-
znaczono na projekt i 
budowę chodnika. Na 
doposażenie m.in. klubu 
ECHO Biesowice, OSP, 
świetlicy, zespołu „Pie-
truchy”przeznaczono kil-
kanaście tysięcy złotych. 
Zabezpieczono też kwo-
ty na organizację im-
prez kulturalnych (2 tys.) 
i sportowych (prawie 1,5 
tys). Łącznie to sołectwo 
zagospodarowało blisko 
53 tysiące.

W Bronowie za najwyż-
szą kwotę – prawie 6,5 
tys. zostanie doposażo-
na świetlica. Środki także 
będą wydane na za-
gospodarowanie wiaty 
(2 tys.), czy organizację 
imprez sportowych i kul-
turalnych (razem 3 tys.) 
Łącznie sołectwo wyda 
prawie 17,5 tys.

Mieszkańcy sołectwa 
Ciecholub dysponowali 
kwotą ponad 18 tys. Do 
najważniejszych wydat-
ków należą – siłownia 
plenerowa (10 tys.), or-

W skrócie

Sukces naszej uczennicy
Amelia Czarnecka, 

uczennica Szkoły Pod-
stawowej w Korzybiu 
zdobyła tytuł Mistrzy-
ni Polski w kategorii 
Fit Kids do lat 14.  Za-
szczytny tytuł młoda 
zawodniczka zdobyła 
podczas Międzynaro-
dowych Mistrzostw Pol-

ski Fitness Gimnastycz-
no – Akrobartycznych 
Fit Kids, które odbyły się 
18 października w Sa-
kryszewach. Uczennica 
klasy ósmej na co dzień 
trenuje w szkole tań-
ca Top Toys w Słupsku 
pod okiem Małgorzaty 
Nidzgorskiej i Marcina 

Dubrownika. Placówka 
specjalizuje się  w nauce 
tańca nowoczesnego, 
klasycznego oraz w ćwi-
czeniach fitness i akro-
batyce. 

Serdecznie gratulu-
jemy laureatce życząc 
dalszych sukcesów.   

g 

ganizacja imprez (2 tys.) 
oraz doposażenie so-
łectwa i OSP Biesowice 
(łącznie 3,8 tys.).

W Sołectwie Darnowo 
z blisko 16 tysięcy, naj-
wyższe kwoty przezna-
czono na: oświetlenie 
uliczne (prawie 7 tys.), 
doposażenie świetlicy 
(1,5 tys.), cele sportowe i 
kulturalne (łącznie 4 tys.) 
oraz wyjazd studyjny za 
2 tys.

W Sołectwie Korzybie 
dysponowano kwotą 
prawie 53 tysięcy, z cze-
go 35 tysięcy zdecydo-
wano się przeznaczyć 
na wykonanie projektu 
ul. Kolejowej i Jaśmino-
wej. Pozostałą część 
puli przeznaczono na 
doposażenie SP  (2 tys.), 
wyjazd studyjny (5 tys.), 
czy organizację imprez 
(2 tys.).

Sołectwo Mzdowo 
z przyznanych ponad 
19 tysięcy, blisko 10 tys. 
przeznaczyło na wyko-
nanie projektu drogi. 
Pozostałe wydatki to do-
posażenie świetlicy (3,5 
tys.), OSP (700 zł), oraz 
organizacja imprez kul-
turalnych za 2 tys.

W Sołectwie Obłęże 
najwyższą kwotę (pra-
wie 14 tys.) przeznaczo-
no na budowę chodni-
ka. Będą też środki na 
m.in. doposażenie świe-
tlicy (4 tys.), imprezy kul-
turalne (1,5 tys.). Łącznie 
przeznaczono  ponad 25 
tysięcy zł.

W Sołectwie Osieki 
mieszkańcy mieli do dys-
pozycji ponad 16 tys, z 
czego za 12 tys. będzie 
zakupiona kostka bru-
kowa. Pozostałe wydat-
ki to m.in. doposażenie 
świetlicy (1,3 tys.), orga-

Podzielili pieniądze 
W 2021 roku w ramach Funduszu Sołeckiego mieszkańcy Gminy Kępice wydadzą blisko 460 tysięcy złotych na wskazane przez siebie 
cele. Z tego prawie 215 tysięcy będzie przeznaczone na cele inwestycyjne.

nizacja imprez (1,5 tys.), 
utrzymanie czystości i 
porządku (1,5 tys.).

W Sołectwie Osowo 
najwyższe kwoty – po 10 
tys. - przeznaczono na 
ogrodzenie świetlicy oraz 
na projekt oświetlenia. 
Poza tym będzie dopo-
sażona świetlica za kwo-
tę ponad 2,7 tys., a na 
organizację imprez prze-
znaczono 2 tys. Łącznie 
to sołectwo zagospoda-
rowało  prawie 28 tys. 

Mieszkańcy Sołectwa 
Podgóry z przysługują-
cych im ponad 20 tysię-
cy, 11 tys. przeznaczyli 
na remont drogi, 3 tys. 
na zakup kostki bruko-
wej, 2 tys. na organiza-
cję imprez, czy też dopo-
sażenie świetlicy (prawie 
600 zł). 

W Sołectwie Płocko 
do najważniejszych wy-
datków zaliczono: do-

Sołtysi byli odpowiedzialni za organizację zebrań sołeckich. Często też spotykali się 
z włodarzami gminy, aby omawiać bieżące sytuacje. - Dziękuję sołtysom za wyko-
naną w ostatnim czasie pracę związaną z podziałem funduszu sołeckiego – mówi 
Magdalena Majewska, Burmistrz Kępic.

posażenie placu zabaw 
(7 tys.), zakup kostki bru-
kowej (5 tys.), utrzyma-
nie czystości i porządku 
(ponad 4,6 tys.), orga-
nizacja imprez (1,5 tys.) 
oraz doposażenie świe-
tlicy (600 zł). Łącznie za-
gospodarowano prawie 
19 tys.

W Sołectwie Przytoc-
ko z kolei dysponowano 
kwotą blisko 30 tys. Naj-
ważniejsze wydatki to – 
budowa skateparku (25 
tys.), organizacja imprez 
(2 tys.) i utrzymanie czy-
stości i porządku (prawie 
2,4 tys.).

Sołectwo Pustowo z 
blisko 19 tys. m.in. za-
kupi kostkę brukową (5 
tys.), doposaży świetlicę 
wiejską (3,4 tys.), zakupi 
komplety ogrodowe (3 
tys.), zadba o czystość i 
porządek (5 tys.) i dopo-
saży OSP  (500 zł).

W Sołectwie Warcino 
dysponowano kwotą 
ponad 42 tysięcy. Naj-
większe wydatki zapla-
nowano m.in. na: pro-
jekt świetlicy (10 tys.), 
sprzęt muzyczny (5 tys.), 
modernizację stadionu 
(ponad 4 tys.), doposa-
żenie OSP Warcino (3 
tys.), renowacja placu 
zabaw (4 tys.), organiza-
cja imprez kulturalnych 
(2 tys.), doposażenie SP 
Warcino (1,5 tys.) oraz 
świetlicy wiejskiej (1 tys.).

Sołectwo Żelice z przy-
należnych prawie 16 ty-
sięcy zdecydowało, że 
większość środków wyda 
m.in. na: doposażenie 
placu zabaw (prawie 8 
tys.), doposażenie świe-
tlicy (3 tys.), utrzymanie 
czystości i porządku (3 
tys.), organizację imprez 
kulturalnych (2 tys.).       

                  g
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W Biesowicach wśród 
wielu zadań wykona-
nych w tym roku, do 
jednych z ważniejszych 
należał remont kuchni 
wraz z wymianą sprzętu 
w budynku tamtejszej filii 
biblioteki  Prace te po-
chłonęły 10 tysięcy zł. Ini-
cjatorom zależało, aby 
mieszkańcy mieli możli-
wość rozwijać swoje pa-
sje i zainteresowania. 

W Bronowie środki 
przeznaczono m.in. na 
wykonanie oświetlenia 
na terenie stacji kolei 
drezynowej.  Na tym 
odcinku wykonano bu-
dowę linii oświetleniowej 
oraz posadowiono nowe 
lampy. Wkład finansowy 
sołectwa w tę inwestycję 
wyniósł 6 tys. zł. 

Sołectwo Ciecholub w 
tym roku zdecydowało 
się na doposażenie pla-
cu zabaw, na co prze-
znaczono kwotę 7,5 tys. 
zł. Mieszkańcy postulo-
wali także o dodatkowe 
oświetlenie przystanku, 
co zrealizowano także 
ze środków sołeckich w 
kwocie 5 tys. zł. - Cieszy 
nas, że oczekiwanie na 
autobus w godzinach 
wieczornych lub wcze-
snych jest teraz bezpiecz-
ne – mówią mieszkańcy.

W Korzybiu z kolei efek-
ty przeprowadzonej in-
westycji cieszą nie tylko 
samych mieszkańców, 
ale także turystów i mi-
łośników przyrody. Nad 
jeziorem bowiem wy-
remontowano podest, 
który służy zarówno pod-
czas festynów, ale także 
indywidualnym osobom. 
Sam podest świetnie 
wpisuje się w otaczający 
krajobraz i istniejącą już 
infrastrukturę wypoczyn-
kową. Ponadto w tym so-
łectwie będzie także do-
posażony plac zabaw. 
Wkład sołectwa w te 
inwestycje wynosi odpo-
wiednio – 10 tys. (podest) 
oraz 12 tys. (doposażenie 
placu zabaw).

W Mzdówku także 
zdecydowano się na 
doposażenie placu za-
baw w nowe elementy, 
przy wkładzie Sołectwa 
Mzdowo w wysokości 
7 tys. zł. Jak informu-

Inwestycje z funduszu sołeckiego w 2020 r.

ją mieszkańcy, dzieci z 
dużą radością korzystają 
z nowych zabawek, a ro-
dzice podkreślają ich wy-
soką jakość wykonania i 
montażu. 

Sołectwo Osowo zde-
cydowało się dofinan-
sować remont drogi 
gminnej. Wkład sołec-
twa wyniósł 22 tysiące i 
zdecydowanie usprawnił 
realizację inwestycji. Dziś 
mieszkańcy Osowa ko-
rzystają już z bezpiecznej 
i komfortowej drogi.

W Podgórach przezna-
czono 11 tysięcy złotych 
na remont przepustu 
w ważnej części miej-
scowości. Dotychczas 
spływająca w dużych 
ilościach woda ze wznie-
sienia, często nie mając 
bezpośredniego ujścia, 
przeszkadzała miesz-
kańcom w codziennym 
życiu swoimi zastojami. 
Dzięki nowym rozwiąza-
niom, problem został zni-
welowany, a w dodatku 
ta część miejscowości 
zyskała na estetyce.

Sołectwo Płocko prze-
znaczyło swoje środki 
m.in. na za zakup kostki 
betonowej, aby utwar-
dzić teren pod wiatą 
znajdującą się na placu 
sportowo – rekreacyj-
nym. Teraz spotkania 
mieszkańców w tym 
miejscu odbywają się w 
znacznie bardziej kom-
fortowych warunkach. 

Sołectwo Przytocko 
za kwotę 20 tysięcy zło-
tych doposażyło w tym 
roku dwa place zabaw. 
Zarówno ten znajdujący 
się przy terenie szkoły, a 
także za świetlicą zyskały 
nowe elementy ku ucie-
sze najmłodszych miesz-
kańców.

W Pustowie przepro-
wadzono remont chod-
nika w centrum miejsco-
wości. Blisko 280 m nowej 
inwestycji wykona-
no  wspólnie z Zarządem 
Dróg Powiatowych w 
Słupsku.  Sołectwo Pusto-
wo przeznaczyło na ten 
cel środki z Funduszu So-
łeckiego, a kosz zada-
nia został podzielony po 
50% wartości z Zarządem 
Dróg Powiatowych.        

                  g

W filii biblioteki w Biesowicach wyremontowano i dopo-
sażono kuchnię.

Sołectwa zainwestowały w swój rozwój
W 2020 r. kwota przeznaczona dla sołectw w 
ramach Funduszu Sołeckiego wyniosła łącznie 
ponad 440 tys. zł, z czego blisko 140 tys.przezna-
czono na cele inwestycyjne. Co z tych środków 
udało się zrealizować? Przybliżamy kilka inwe-
stycji, które zrealizowano w ramach funduszu.

Nowe punkty oświetleniowe na terenie stacji drezyno-
wej.

Doposażony plac zabaw przy filii biblioteki w Ciecho-
lubiu.

Nowy podest świetnie wpisał się w istniejącą zabudo-
wę turystyczno – rekreacyjną w Korzybiu.

Nowe elementy na placach zabaw cieszą całe rodzi-
ny. 

Remont przepustu w Podgórach usprawni przepływ 
wód opadowych.

W Płocku mieszkańcy teraz spędzają wolny czas w 
komfortowych warunkach.

Sołectwo Przytocko doposażyło aż dwa place zabaw.

Nowy chodnik w Pustowie przyczynił się do poprawy 
estetyki miejscowości.
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Podczas finału przed-
stawiciele naszych insty-
tucji oraz Nadleśnictwa 
Warcino podzielili się na 
grupy i sprzątali śmieci z 
okolicznych lasów. - Bar-
dzo dziękuję wszystkim, 
którzy zaangażowali się 
w naszą akcję i zechcieli 
dołożyć swoją cegiełkę 
w oczyszczanie naszej 
pięknej natury - mówi 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. Na za-
kończenie sprzątania, 
nad jeziorem w Obłę-
żu odbyło się wspólne 
ognisko z pieczeniem 
kiełbasek. 

Z kolei podopieczni 
Środowiskowego Domu 
Samopomocy w Kę-

Natura nie jest im obojętna

picach wzięli udział w 
ogólnopolskiej akcji sa-
dziMY. W ramach tego 
wydarzenia, zainicjowa-
nego przez Prezyden-
ta RP wraz z Pierwszą 
Damą, wszystkie nadle-
śnictwa 18 września roz-
dały aż milion sadzonek. 
- Pracownicy Nadleśnic-
twa Warcino przygoto-
wali sadzonki rodzimych 
drzew i krzewów, aby 
każda chętna osoba 
mogła posadzić swoje 
drzewko - mówi Sławo-
mir Piątkowski, Nadle-
śniczy Nadleśnictwa 
Warcino. Uczestnicy SDŚ 
Kępice obsadzili teren 
przy nowopowstającym 
schronisku dla zwierząt 

Nauka poprzez zabawę

I ja mogę być odkrywcą
Od września ucznio-

wie klasy 5 i 6 Szkoły 
Podstawowej im. Jani-
ny i Cyryla Zalewskich 
w Biesowicach biorą 
udział w projekcie „I ja 
mogę być odkrywcą ” 
dofinansowanym przez 
Fundację mBanku. 

Tematem przewod-
nim projektu jest postać 
dwukrotnej polskiej no-
blistki Marii Curie Skło-
dowskiej, której odkry-
cia zmieniły nasz świat 
na zawsze. W tegorocz-
nej edycji uczniowie 
wezmą udział w warsz-
tatach, podczas któ-
rych poznają praktycz-
ną stronę matematyki 
oraz nauk ścisłych. 

Za nami już warszta-

ty kulinarne pod tytu-
łem „Matematyczne 
słodkości”. Uczestnicy 
zajęć wykorzystując 
umiejętności matema-
tyczne przeprowadzili 
reakcję chemiczną w 
wyniku której powstały 
przepyszne babeczki. 
Okazało się, że wiado-
mości dotyczące masy 
i objętości przydają się, 
gdy „burczy w brzuchu” 
lub chce się zaprosić 
znajomych na małe co 
nieco.

Przed nami rozgrywki 
matematyczno-sporto-
we oraz piknik naukowy. 
Będzie to świetna okazja 
do nauki i eksperymen-
towania, ale i wspólnej 
zabawy z rodzicami. 

Uczniowie będą mieli 
okazję poznać tajem-
nice chemii i fizyki pod-
czas warsztatów „W 
krainie pierwiastków”. 
Z kolei warsztaty pt. 
„Matma i  fizyka to dwa 
bratanki” odkryją przed 
nimi m. in. tajniki lewitu-
jącej bańki czy balono-
wej wyścigówki. 

Konkursy na budowę 
siłomierza pod tytułem 
„Jak duża jest siła tar-
cia kartki o kartkę?” po-
zwolą przekonać się, że 
nauka wcale nie musi 
być nudna i trudna. Do 
wspólnego odkrywa-
nia świata zaprosimy 
też wszystkich uczniów 
naszej gminy. Będą mo-
gli razem z nami wziąć 

w Obłężu. - Cieszę się, 
że dzięki udanej współ-
pracy z Nadleśnictwem 
Warcino mogliśmy wziąć 
udział w tej akcji - mówi 
Tomasz Zagrajek, kie-
rownik. - Dla naszych 

Uczniowie w trakcie zajęć.

Wspólna akcja
We wrześniu zorganizowano tygodniową akcję pod hasłem „Sprzątamy Świat – Sadzimy 
Las”. To wspólne przedsięwzięcie Gminy Kępice, Nadleśnictwa Warcino oraz jednostek 
naszej gminy. 

podopiecznych to duża 
radość i przeżycie, że 
mogą przyczynić się do 
zwiększenia lesistości - 
dodaje. 

g

Podczas sprzątania oko-
licznych lasów.

udział w konkursie foto-
graficznym „Gdzie mat-
ma w trawie piszczy?”.

W grudniu odbędą 
się ostatnie warsztaty 
oraz nastąpi uroczyste 
podsumowanie realiza-
cji projektu. Będzie to 
świetna okazja aby po-
znać lepiej postać Marii 
Curie Skłodowskiej, po-
nieważ uczniowie przy-
gotują do tego czasu hi-
storię noblistki w postaci 
książeczki elektronicznej 
oraz tablicy ściennej. 

Wtedy zostanie rów-
nież uroczyście otwar-
ta wystawa zdjęć wy-
konanych na konkurs 
fotograficzny oraz  
wręczenie nagród za 
wyróżnione prace.   

g 

Uczestnicy akcji otrzymali 
rękawice i worki do któ-
rych zbierali śmieci.

Wspólne zdjęcie uczest-
ników tegorocznej akcji 
„sprzątaMY – sadziMY”.

Przed Nadleśnictwem Warcino można było otrzymać 
sadzonki drzew i krzewów.
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Akcja, która niesie pomoc

Przypominamy o trwającej do końca listopada akcji  
- „Sołectwo z sercem”.

- Konkurs ma charakter 
edukacyjny, a jego ce-
lem jest wzrost empatii i 
niesienia pomocy oso-
bom z niepełnospraw-
nościami – wyjaśnia Ma-
rzena Piszko – Bojaryn, 
koordynator ds. dostęp-
ności w Gminie Kępice. 
Konkurs adresowany jest 
do wszystkich sołectw 
w naszej gminie i po-
lega na zbieraniu pla-
stikowych nakrętek od 
butelek. - Tego rodzaju 
akcje zachęcają miesz-
kańców w każdym wieku 
do racjonalnej i selek-
tywnej zbiórki odpadów, 
a w dodatku przynoszą 
wymierne korzyści, bo-
wiem ten rodzaj plastiku 
jest dość wartościowy 
i można go spieniężyć 
– wyjaśnia Daria Jan-
kowska, prezes Spół-
dzielni „Zielony Punkt”. 
Tak pozyskane środki, 
przeznaczane są na cele 
charytatywne. Podczas 
podobnej akcji prowa-
dzonej w Gminie Kępice 
pod hasłem „Zbierz na 
co chcesz”  mieszkań-
cy zebrali  aż 768,59 kg! 
- Mamy nadzieję, że w 
tym roku pobijemy ten 
rekord. Sołectwo, które 
zwycięży otrzyma kosz 
na nakrętki w kształcie 
serca – dodaje Piszko 

– Bojaryn. Zwycięży to 
sołectwo, które zbierze 
najwięcej kilogramów 
nakrętek w przeliczeniu 
na liczbę mieszkańców 
zamieszkujących stale i 
czasowo na jego terenie. 

Sołectwo z sercem

Jak zapowiadają organi-
zatorzy, wyniki konkursu 
zostaną opublikowane 
3 grudnia w Międzyna-
rodowy Dzień Osób Nie-
pełnosprawnych.

g

Nie przegap

Przypominamy o trwającym spisie rolnym!
Udział w spisie jest 

obowiązkowy i obejmu-
je wszystkie gospodar-
stwa rolne prowadzące 
działalność rolniczą.

 Podstawową i najwy-
godniejszą formą udzia-
łu w spisie jest samospis 
internetowy. Wystarczy 
wejść na stronę http://
spisrolny.gov.pl i wypeł-
nić elektroniczny formu-
larz. Każdy rolnik może 
dokonać spisu w domu, 
na własnym urządzeniu 
mającym połączenie z 
Internetem. Rolnicy nie 
mający takiej możliwo-
ści, mogą skorzystać ze 
specjalnie do tego celu 
przygotowanego punk-
tu spisowego w Urzędzie 
Miejskim w Kępicach. W 

razie jakichkolwiek pro-
blemów można skon-
taktować się z infolinią 
statystyczną: 22 279 99 
99. Po połączeniu się z 
numerem i wybraniu „1” 
uruchamia się infolinia 
spisowa. Można również 
wybrać opcję „Spisz się 
przez telefon” i połą-
czyć się z rachmistrzem 
w celu przeprowadze-
nia spisu przez telefon.

 Jakie pytania usłyszą 
rolnicy w trakcie spisu?

 Formularz spisowy jest 
podzielony na 11 dzia-
łów. Wydaje się, że to 
dużo, jednak należy pa-
miętać, że nie wszystkie 
pytania, czy nawet całe 
działy będą dotyczyć 
każdego gospodarstwa 

rolnego. Pytania doty-
czą m.in. powierzchni 
gruntów, zasiewów, o 
zwierzętach gospodar-
skich, budynkach, cią-
gnikach, ochronie roślin, 
nawozach, aktywności 
ekonomicznej. Dokład-
ny zakres zbieranych 
informacji można od-
naleźć na stronie http://
spisrolny.gov.pl.

 Bezpieczeństwo da-
nych

 Narzędzia oraz proce-
dury w zakresie bezpie-
czeństwa stosowane we 
wszystkich badaniach 
przez statystykę publicz-
ną spełniają najwyższe 
standardy i zapewniają 
pełną ochronę groma-
dzonych informacji.       g 

Pieniądze na edukację

Placówka na miarę XXI wieku
W maju tego roku or-

gan prowadzący szkołę w 
Przytocku – Stowarzyszenie 
„My dla Was” złożył wnio-
sek aplikacyjny w ramach 
projektu Lokalnego Ośrod-
ka Wiedzy i Edukacji.   

Został on pozytywnie za-
opiniowany, a placówka 
otrzyma 175 tys. złotych 
dofinansowania na eduka-
cję osób dorosłych z tere-
nu naszej gminy i nie tylko. 
Środki uzyskane z projektu 
pomogą przygotować i 
zrealizować kompleksową 
ofertę edukacyjno-wycho-
wawczo-kulturalną dla lo-
kalnej społeczności. Tym 
samym szkoła ma szansę 
stać się przyjazną nie tylko  
uczniom, lecz także ich ro-
dzinom. Udział w LOWE jest 
jednym z elementów stra-
tegii szkoły jako „miejsca 
spotkania”: nauczyciela 
z uczniem, ucznia z rodzi-
cem, rodzica z nauczy-
cielem, czy może szerzej 
i właściwiej – człowieka z 
człowiekiem. Nasze dzia-
łania w ramach LOWE 
potrwają od października 
tego roku do września roku 
przyszłego i obejmą swym 
zasięgiem mieszkańców 
sołectw: Płocko, Pustowo, 
Mzdowo, Mzdówko, Biała, 
Świerzno, Świerzenko, Kaw-
cze, a także mieszkańców 
innych wsi, którzy odpowie-
dzą na nasze zaproszenie. 
- Niejeden mieszkaniec 
gminy Kępice z pewnością 
odwiedzi szkołę w Przytoc-
ku, by przekonać się, co 

dla niego przygotowali-
śmy- mówią pedagodzy. 
Liczba przewidywanych 
aktywności jest napraw-
dę duża, a także różno-
rodna. Wymieńmy tylko 
niektóre z nich: spotkania 
z psychologiem, kurs sa-
moobrony, szkolenia z za-
kresu udzielania pierwszej 
pomocy, zajęcia fitness, 
zajęcia komputerowe, na-
uka języka angielskiego i 
niemieckiego, doradztwo 
zawodowe, imprezy kultu-
ralne i integracyjne. Przy-
gotowane przez szkolnych 
pedagogów zajęcia mają 
nie tylko rozwijać indywidu-
alne umiejętności i kompe-
tencje, lecz także stać się 
okazją do integracji miesz-
kańców okolicznych wsi. 
Zdaniem Dyrektora Niepu-
blicznego Zespołu Szkolno
-Przedszkolnego w Przytoc-
ku – Zdzisława Maciaszka 
LOWE jest ogromną szansą 
dla lokalnej społeczności. – 
Współczesna edukacja to 
projekt długofalowy i wie-
loaspektowy. Chcielibyśmy 
być instytucją, która wpły-
wa pozytywnie nie tylko na 
uczniów, ale także na ich 
rodziny oraz środowiska, z 
jakich pochodzą. Wierzy-
my, że nasza propozycja 
spotka się z przychylnością 
przyjaciół szkoły, a także 
mieszkańców gminy Kępi-
ce, gdyż właśnie z myślą o 
dobru lokalnej społeczno-
ści powstało Stowarzysze-
nie „My dla Was”. Udział 
w LOWE to kolejny krok w 

szerzeniu naszej edukacyj-
nej misji – mówi dyrektor 
Maciaszek. 

Projekt „Lokalne Ośrod-
ki Wiedzy i Edukacji nowe 
oblicze edukacji dla doro-
słych” współfinansowany 
jest przez Unię Europejską 
w ramach Europejskiego 
Funduszu Społecznego, w 
ramach II Osi Priorytetowej 
PO WER, efektywne polityki 
publiczne dla rynku pracy, 
gospodarki i edukacji, 2.14 
Rozwój narzędzi dla ucze-
nia się przez całe życie.

Hipoterapia 
W ramach LOWE szkoła 

w Przytocku będzie także 
realizować zajęcia z hi-
poterapii. Jest to metoda 
rehabilitacji psychorucho-
wej, jaką prowadzi się w 
Przytocku od kilku latach. 
Przynosi ona niesamowite 
efekty w pracy z dziećmi 
nadpobudliwymi, czy z 
dziećmi ze spectrum auty-
zmu. Od początku swoje-
go istnienia Stowarzyszenie 
otacza troską uczniów o 
specjalnych potrzebach 
edukacyjnych. Na wypo-
sażeniu szkoły znajdują się 
konie, w ubiegłym roku 
wybudowano od postaw 
stajnię. Szkolni terapeuci 
oprócz hipoterapii pro-
wadzą również alpako- i 
dogoterapię. Dyrektor 
oraz pedagogowie udo-
wadniają każdego roku, 
że nawet w tak małej wsi, 
jaką jest Przytocku, może 
powstać placówka oświa-
towa na miarę XXI wieku. g 
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W ciągu 9 miesięcy 
oddali łącznie 53,103 
ml. Jest to najlepszy wy-
nik wśród wszystkich 
Klubów HDK z powiatu 
słupskiego. Nasi krwio-
dawcy nie tylko aktyw-
nie pomagają innym 
oddając krew, ale także 
chętnie uprawiają sport 
zachęcając do tego  
mieszkańców naszej 
gminy. Przykładem tego 
jest zorganizowanie 
Spartakiady Sołeckiej 
pod patronatem Sta-
rosty Słupskiego Pawła 
Lisowskiego. Liczba dru-
żyn była ograniczona, 
wystartowały 4 zespoły, 
z których pierwsze miej-
sce zajęło Osowo.

Podsumowanie działalności kępickiego Klubu Honorowych Dawców Krwi

Specjalne podzięko-
wania należą się Wal-
demarowi Chęsiakowi 
za 25 lat udziału w Spar-
takiadach Klubów HDK. 
- Jesteśmy mu bardzo 
wdzięczni i dziękujemy 
za ćwierć wieku jego 
zaangażowania i po-
święcenia – mówi Jerzy 
Flegel. W tym roku po-
żegnał się z udziałem 
w rozgrywkach sporto-
wych. Dla kępickiego 
Klubu HDK zdobywał 
medale i wielokrotnie 
stawał na podium ra-
zem ze swoją drużyną. 

 - W wakacje dla chęt-
nych członków Klubu 
zorganizowaliśmy trzy 
wycieczki: do Doliny 

Jesteśmy na 6 miejscu w województwie pomorskim

Gmina Kępice wysoko w rankingu
Prestiżowe, samo-

rządowe czasopismo 
„Wspólnota” właśnie 
opublikowało nowy 
ranking, który uwzględ-
nia wydatki przezna-
czone na inwestycje w 
polskich samorządach.

W kategorii uwzględ-
niającej mniejsze mia-
sta sklasyfikowano 606 
samorządów, a Kępi-
ce uzyskały wysoką 79 
pozycję, wyprzedzając 
tym samym wiele po-
dobnych miast choćby 
z naszego regionu. W 
swojej kategorii uzyskali-
śmy aż 6 pozycję w wo-
jewództwie pomorskim. 
Ranking publikowany 
jest od dwudziestu lat 
i stanowi ważne kryte-
rium oceny pracy samo-
rządowców przez nie-
zależnych analityków.  
Dokument tworzony jest 
w oparciu o analizę wy-
datków majątkowych 
poniesionych w ciągu 
ostatnich trzech lat. Jak 
podkreśla „Wspólnota”, 
takie odstępy czasowe 
pozwalają zachować 
wysoką wiarygodność 
analizy. Średnie wydat-
ki inwestycyjne Gminy 
Kępice w latach 2017-
2019 wyniosły 1326,33 zł 
na osobę, co pozwoliło 
ulokować nas na tak 

wysokiej pozycji. Co 
istotne, wiele zrealizo-
wanych w naszej gmi-
nie inwestycji uzyskało 
finansowe wsparcie ze 
źródeł zewnętrznych – 
zarówno unijnych, jak 
i krajowych. - Każde 
niezależne i rzetelne 
podsumowanie działań 
samorządowców jest 
dla nas ważnym sygna-
łem. Cieszę się, że dzię-
ki wspólnym wysiłkom 
jesteśmy gminą coraz 
bardziej zauważalną i 
docenianą w skali kraju 
– mówi Magdalena Ma-
jewska, Burmistrz Kępic. 

Przypomnijmy, że w 
okresie objętym analizą 
rankingu zrealizowali-

śmy wiele ważnych dla 
naszej gminy inwestycji. 
Były to m.in. termomo-
dernizacja szkół i urzędu 
miejskiego, rozbudowa 
sieci ciepłowniczej, bu-
dowa kanalizacji Obłę-
że - Osieki, rozbudo-
wa Ośrodka Sobótka, 
przystanie kajakowe, 
budowa 4 filii bibliotek, 
budowa i rozbudowa 
dróg (Kępice, ul. Biela-
ka, Kościuszki, Szkolna, 
Mickiewicza, Słowac-
kiego, Krótka, Sosnowa; 
Korzybie: ul. Kasztano-
wa, Dworcowa, Kole-
jowa, Barcino, Obłęże, 
Podgóry, Żelice, most 
w Kruszce i w Kępicach 
ul. 1-go Maja), remont 

Charlotty, Gdyni oraz 
do Ogrodów Hortulus w 
Dobrzycy -wylicza pre-
zes. Działania te mają  
na celu promocję idei 
honorowego oddawa-
nia krwi, a także propa-
gowanie  zdrowego try-
bu życia. 

W tym roku ze wzglę-
du na obostrzenia nie 
odbędą się Dni HDK, 
które corocznie obcho-
dzone są w listopadzie. 
Odznaczenia  przyzna-
ne krwiodawcom  oraz 
upominki dla najbar-
dziej aktywnych człon-
ków  wręczone zostaną 
po wcześniejszym umó-
wieniu telefonicznym w 
siedzibie Klubu HDK w 

Aktywni mimo pandemii
-Ten rok był szczególny również dla krwiodawców, mimo obostrzeń wywołanych pande-
mią koronawirusa nasi członkowie nie zawiedli - mówi Jerzy Flegel, prezes klubu. 

Kępicach.  W tym roku 
odznaczenia I-go Stop-
nia otrzymują:  Barbara 
Dymitrowicz, Wiesła-
wa Rup oraz Andrzej  
Lemankiewicz; III-go 
Stopnia: Marek Witka 
– Jeżewski oraz Tomasz 
Leoś, który otrzymał 
również odznaczenie II-
go Stopnia.  Dodajmy, 
że aby otrzymać  od-
znaczenie I-go Stopnia 
kobiety muszą oddać 
15 l krwi, mężczyźni 18 l; 
II- go Stopnia - kobiety 
10 l krwi, mężczyźni 12 l; 
III- go Stopnia - kobiety 5 
l krwi, mężczyźni 6 l.       

                  g

przychodni wraz z dobu-
dową windy zewnętrz-
nej, zakup mieszkań 
komunalnych, termo-
modernizacja budyn-
ków komunalnych, bu-
dowa Otwartych Stref 
Aktywności (w miejsco-
wościach: Kępice, Ob-
lęże, Barcino, Warcino), 
rekultywacja składowi-
ska odpadów w miej-
scowości Obleże.

Samorządy w rankin-
gu oceniano w podziale 
na kilka kategorii – m.in. 
województwa i miasta 
wojewódzkie, miasta na 
prawach powiatu, po-
wiaty, miasta powiato-
we, miasta inne i gminy 
wiejskie.   

g 

Pomagamy w czasie epidemii

AKCJA „SAMOTNY SENIOR”
Z uwagi na panującą 

epidemię i wprowadze-
nie kolejnych restrykcji, 
kępicki samorząd wraz z 
jednostkami gminy kon-
tynuuje akcję „Samotny 
senior”. 

To  odpowiedź na apel 
Premiera Mateusza Mo-
rawieckiego, który ape-
lował, aby osoby starsze 
jak najrzadziej wychodziły 
z domów.   Koordynacją 
działań w tym zakresie zaj-
muje się kępicki Ośrodek 
Pomocy Społecznej. – To 
działanie jest skierowane 
do samotnych osób po-
wyżej 60 roku życia, które 
nie posiadają rodziny, ani 
innych bliskich osób, któ-
re mogłyby zrobić zakupy 
– przypomina  Tomasz Za-
grajek, kierownik Ośrod-
ka Pomocy Społecznej w 
Kępicach. - Tę akcję pro-
wadziliśmy już z dobrym 
skutkiem na terenie naszej 
gminy i teraz będziemy ją 

kontynuować z uwagi na 
kolejne ograniczenia – do-
daje Zagrajek.

 W ramach akcji, pra-
cownicy jednostek gmin-
nych dowiozą seniorom 
co kilka dni podstawowe 
produkty żywnościowe 
oraz leki.  Osoby spełnia-
jące powyższe warunki 
oraz będące zdrowe, tj. 
nie wykazujące znamion 
infekcji, mogą kontakto-
wać się z pracownikiem 
pod całodobowym nr tel. 
501 138 836. Ze względów 
logistycznych prosimy, 
aby zgłaszać zapotrzebo-
wanie naszym pracowni-
kom od poniedziałku do 
soboty do godziny 13. - To 
umożliwi nam właściwą 
organizację pracy, tak, 
aby dotrzeć z pomocą do 
wszystkich naszych senio-
rów – dodaje Iwona Go-
plarek z OPS Kępice.

g 
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Mistrzostwa z charytatywnym akcentem

Korzybie przyciąga  
fanów lasu

We wrześniu odbyły się 
już czternaste Otwarte 
Mistrzostwa w Zbiera-
niu Grzybów. Imprezie 
towarzyszyły także 
atrakcje sportowe oraz 
akcja charytatywna.

Do Korzybia przyjecha-
ło kilkudziesięciu miłośni-
ków natury. Wszystko po 
to, aby spędzić aktyw-
nie czas, a także wziąć 
udział w rywalizacji w po-
szukiwaniu darów lasu. 
- Przez te kilkanaście lat 
impreza na stałe wpisała 
się już w kalendarz lokal-
nych wydarzeń i bardzo 
nas cieszy, że każdego 
roku przyciąga tak wie-
lu mieszkańców nasze-
go regionu – mówiła 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. Uczest-
nicy mistrzostw mieli do 
dyspozycji dwie i pół go-
dziny, aby w świetnych 
nastrojach przemierzać 
nasze lasy w poszukiwa-
niu dorodnych okazów 
grzybów. - Przyjeżdżamy 
do Korzybia każdego 
roku. Bardzo podoba 
nam się to miejsce, jest 
urokliwe – zauważa Kata-
rzyna Szadkowska. Z kolei 
pani Maria ze Słupska 
ciesząc się z każdego ze-
branego grzyba podkre-
śla, jak wielkie emocje to-
warzyszą takim zbiorom. 
- Zawsze z dużą radością 
wypatruję grzybów, spra-
wia mi to olbrzymią frajdę 
– zdradza słupszczanka. 
Co ważne, impreza ma 
także walor edukacyjny, 
bowiem dużym zainte-
resowaniem cieszyła się 
wystawa grzybów jadal-
nych i trujących, którą 
przygotowało Polskie To-
warzystwo Mykologiczne 
z Gdańska. Po powrocie 
z lasu, pracownicy Nad-
leśnictwa Warcino skru-
pulatnie ważyli i mierzyli 

wszystkie zbiory. - Nasza 
gmina słynie z bogac-
twa lasów i to przyciąga 
wielu ludzi. Cieszymy się, 
że przyjeżdżają do nas 
mieszkańcy z całego re-
gionu – mówi Kamil Szy-
dłowski z Nadleśnictwa 
Warcino. 

W tym roku Królem 
grzybiarzy w kategorii in-
dywidualnej została Wik-
toria Sztobnicka ze swoim 
ponad dziesięciokilogra-
mowym zbiorem, zaś w 
kategorii grupowej tytuł 
ten nadano Katarzynie i 
Arkadiuszowi Szadkow-
skim. Za nietypowego 
grzyba nagrodę otrzy-
mała Grażyna Jaros, a 
za największy znaleziony 

okaz nagroda przypa-
dła Katarzynie Jelonek.  
- W trakcie grzybobrania 
przeprowadzaliśmy tak-
że konkurs na największą 
ilość zebranych śmieci, 
który wygrał Janusz Wil-
czek przynosząc na metę 
ponad pięć kilogramów 
nieczystości – mówi Ka-
mil Szydłowski. - Niestety, 
śmieci w naszych lasach 
to wciąż spory problem. 
Choć organizujemy 
wiele akcji sprzątania, 
to mentalność niektó-
rych ludzi bardzo trudno 
jest zmienić – dodaje 
ze smutkiem pracownik 
nadleśnictwa.

 Podobnie jak w ze-
szłym roku, imprezie 

towarzyszył festyn cha-
rytatywny i zbiórka na 
rzecz mieszkańca gminy 
Kępice, byłego żołnierza 
zawodowego Henryka 
Łepeckiego, który po-
trzebuje specjalistyczne-
go leczenia i rehabilitacji. 
Żołnierze 32. Wieliszew-
skiego dywizjonu rakieto-
wego Obrony Powietrz-
nej przy współudziale 
żołnierzy 3 Warszawskiej 
Brygady Rakietowej 
Obrony Powietrznej pro-
mowali służbę wojskową, 
a także zabezpieczali 
bieg charytatywny. Pod-
czas pikniku można było 
obejrzeć sprzęt będący 
na wyposażeniu jednost-
ki, spróbować wojskowej 
grochówki, wziąć udział 
w konkursach wiedzy o 
wojsku i innych militar-
nych ciekawostkach. 
Ponadto w dziewięcioki-
lometrowym „Biegu po 
Kozaka” wystartowało 
blisko pięćdziesięciu bie-
gaczy i w ogólnej klasy-
fikacji na podium stanęli 
Dariusz Guzowski, Tomasz 
Kryzel i Paweł Walczak. 

Nagrody, upominki i 
medale były wręcza-
ne podczas wspólnego 
pikniku nad jeziorem w 
Korzybiu przez Burmistrz 
Magdalenę Majewską 
oraz Sławomira Piątkow-
skiego, Nadleśniczego 
Nadleśnictwa Warcino.

g



14 Społeczeństwo październik 2020

Pracownicy biblioteki przenieśli mieszkańców Kępic w 
świat „Balladyny”.

Podsumowali projekt

Korzystając z pięknej 
pogody, spotkanie zor-
ganizowano na terenie 
ośrodka „Sobótka” w 
Obłężu. Tym razem te-
matem szkolenia była 
profilaktyka zdrowotna 
i rehabilitacja fizyczna. 
Omówiono rodzaje ćwi-
czeń jakie senior może 
wykonać sam w domu 
i jakie sprzęty domowe 
może do tego wykorzy-
stać. Instruktorki podkre-
śliły szczególne znacze-
nie ruchu na świeżym 
powietrzu oraz ćwiczeń 
organizowanych przez 
fachowców poza do-
mem w grupie. Seniorzy 
otrzymali również zesta-
wy zadań i łamigłówek 
do domu, ponieważ 
bardzo ważne są rów-
nież ćwiczenia mające 
na celu pobudzenie ak-
tywności intelektualnej. 

Pomocny cykl szkoleń
Pod koniec września  odbyło się ostatnie ze szkoleń zaplanowanych dla seniorów z naszej 
gminy będących uczestnikami projektu „Srebrna Sieć”.

W skrócie

Balladyna w Kępicach

Podczas podsumowującego spotkania seniorzy otrzymali pamiątkowe certyfikaty.

We wrześniu mieszkań-
cy Kępic mieli okazję wy-
słuchać i obejrzeć kilka 
scen „Balladyny”. 

Wszystko w ramach 
ogólnopolskiej akcji „Na-
rodowe Czytanie”. - Każ-
dego roku staramy się 
uatrakcyjnić czytanie da-
nej książki o grę aktorską 
– mówi Marta Borodziuk, 
dyrektor Biblioteki Miasta 

i Gminy Kępice. Pracow-
nicy i współpracownicy 
biblioteki przebrali się w 
stroje nawiązujące do 
epoki i z dużym kunsztem 
odegrali swoje role. - Byli 
świetni! Stroje, gra aktor-
ska, recytacja zasługują 
na duże uznanie – komen-
towali mieszkańcy. 

g 
Możemy pomóc innym!

Zapraszamy do kontak-
tu z pracownikami Urzędu 
Miejskiego w Kępicach 
osoby, które zostały uzna-
ne za ozdrowieńców.  - 
Docierają do nas sygna-
ły, że jest coraz więcej 
takich osób także na te-
renie naszej gminy, które 
jednocześnie deklarują 
chęć oddania osocza 
– mówi Magdalena Ma-
jewska, Burmistrz Kępic. - 
Dlatego zapraszamy do 
kontaktu z pracownikami 
urzędu, ponieważ chce-
my zorganizować wyjazd 
tych osób do punktu po-
brań w Gdańsku, aby 
ozdrowieńcy nie ponosili 
z tytułu podróży żadnych 
kosztów – dodaje Bur-
mistrz Majewska. Warun-
ki, które należy spełnić, 
aby móc oddać osocze 
- podajemy poniżej. Za-
praszamy do kontaktu 
z Agnieszką Itrowską z 
Urzędu Miejskiego w Kę-
picach pod numerem 
telefonu: 504 319 901, któ-
ra udzieli wszystkich nie-
zbędnych informacji.

Warunki oddania oso-
cza przez ozdrowieńców:

- Kto to jest ozdrowie-
niec ?

1.Osoba u której wy-

kryto materiał genetycz-
ny wirusa SARS-CoV-2, a 
obecnie nie wykrywa się 
obecności wirusa;

lub
2. Osoba, która nie mia-

ła stwierdzonego zakaże-
nia, a obecnie w jej krwi 
wykrywa się przeciwciała 
przeciwko wirusowi SARS-
CoV-2

Kto może być dawcą 
osocza ?

1.      Przechorowały CO-
VID-19, zostały uznane 
za wyleczone i czują się 
zdrowe, lub osoby, które 
przeszły bezobjawowe  
zakażenie wirusem SARS-
CoV-2,

2.      Są obecnie uzna-
ne za zdrowe, czyli:

 - od dnia wykonania 
ostatniego badania (2 
kolejne ujemne badania) 
na obecność materia-
łu genetycznego wirusa 
(badanie wymazu z noso-
gardzieli metodą RT-PCR) 
minęło 14 dni,

 - lub przebyły po-
twierdzone zakażenie 
SARS-CoV-2 i minęło co 
najmniej 28 dni od za-
kończenia objawów 
lub zakończenia izolacji 
(bez wykonywania ba-

- Dziękujemy prowa-
dzącym wszystkie szko-
lenia Agnieszce Ma-
łeckiej-Jagła i Bożenie 
Małeckiej za bardzo 
ciekawe i różnorodne 
zajęcia. Ponadto kieru-
jemy także podziękowa-
nia do wszystkich osób, 

dań kontrolnych metodą 
PCR),

 - lub miały stwierdzone 
przeciwciała anty-SARS-
CoV-2 i nigdy nie mia-
ły objawów COVID-19, 
u których minął okres 
co najmniej 14 dni od 
dodatniego wyniku na 
obecność przeciwciał 
(bez wykonywania ba-
dań kontrolnych metodą 
PCR).

3. Są w wieku 18-60 lat,
4. Nie otrzymały w prze-

szłości transfuzji krwi lub jej 
składników.

Dodatkowo Dawca 
musi wyrazić pisemną 
zgodę na zastosowanie 
osocza w badaniach kli-
nicznych oraz na frakcjo-

które w trakcie realiza-
cji projektu aktywnie 
włączały się w pomoc 
organizacyjną naszych 
spotkań – mówi Marze-
na Grabowska z OPS 
Kępice.

Jak podkreślają nasi 
seniorzy cały projekt 

przyczynił się do posze-
rzenia wiedzy, a także 
do odnowienia daw-
nych znajomości, czy 
zawiązania nowych. 
Serdecznie zapraszamy 
do udziału w kolejnych 
projektach.                                    

                             g 

nowanie.
Jak pobieramy oso-

cze?
Najkorzystniejsze jest 

trzykrotnie pobranie po 
600 ml osocza - zabieg 
wykonuje się metodą 
plazmaferezy i przepro-
wadzamy go w tygodnio-
wych odstępach. 

Jeśli z jakiegoś powodu 
nie można pobrać oso-
czą w taki sposób może-
my pobrać 450 ml krwi 
pełnej, z której otrzyma-
my ok 220-230 ml osocza.

Miejsce oddawa-
nia osocza: Regionalne 
Centrum Krwiodawstwa i 
Krwiolecznictwa w Gdań-
sku. 

 g

Zdrowie i bezpieczeństwo

„PIŁEŚ – NIE JEDŹ”
Prowadzenie pojazdu 

pod wpływem alkoholu 
czy innych środków odu-
rzających jest niebez-
pieczne nie tylko dla kie-
rowcy i jego pasażerów, 
ale również dla innych 
osób korzystających z 
dróg i ich okolic.  

Możliwość korzystania 
z wygody i wolności jaką 
daje samochód powin-
na łączyć się ze świado-
mością, że pojazd bywa  
śmiercionośnym narzę-
dziem. Gdy uruchomiamy 
silnik i ruszamy w drogę 
odpowiadamy za skutki 
nieuwagi i niedyspozycji. 

Pijani kierowcy dopro-
wadzili w 2019 roku do 
1655 spośród  2717 ogólnej 
liczby wypadków,         co 
stanowi blisko 61% wszyst-
kich zdarzeń drogowych z 
udziałem alkoholu. W ich 
wyniku śmierć poniosło 
192 osób, a rannych zosta-
ło 2 015. 

Jakie niebezpieczne 
zachowania pijanych kie-

rowców były bezpośred-
nimi przyczynami zdarzeń 
na drodze? Najczęściej 
były to:

niedostosowania pręd-
kości do warunków ruchu, 

nieudzielenia pierwszeń-
stwa przejazdu, 

nieprawidłowego wy-
przedzania,

niezachowania bez-
piecznej odległości mię-
dzy pojazdami.

Świadomością i odpo-
wiedzialnością powinni 
wykazywać się też świad-
kowie i towarzysze kierow-
cy, który rusza w drogę 
mając we krwi alkohol. 
Jeśli patrzycie Państwo na 
takie sytuacje     w Wa-
szym otoczeniu obojętnie 
- to odpowiedzialność za 
zagrożenie zdrowia i życia  
innych ludzi  spada także 
na Was.

Psycholog Dorota Soko-
łowska-Łoboda – członek 
GKRPA w Kępicach.

g 
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Jego ambasadorem 
była utytułowana bie-
gaczka Małgorzata 
Pazda Pozorska. „Zielo-
na Dycha” - to dystans 
dziesięciu kilometrów, a 
trasa wiedzie przez ma-
lownicze tereny wokół 
jeziora. Do Obłęża przy-
ciąga to wielu sportow-
ców z naszego regionu. 
W tym roku w biegu 
udział wzięło niemal stu 
zawodników. Organiza-
torzy przygotowali też 
specjalną konkurencję 
dla dzieci – bieg „Zielo-
na Jedynka”. - Zawsze 
z dużą radością i satys-
fakcją pojawiam się w 
Gminie Kępice – mówi 
Małgorzata Pazda Po-
zorska. - Nie dość, że są 
tu świetne warunki przy-
rodnicze do uprawiania 
sportu, to w dodatku 

Kilometry wśród pięknej przyrody

organizatorzy zawsze 
z pełnym profesjona-
lizmem dbają o każdy 
szczegół. Dostrzegam 
olbrzymi potencjał tego 
biegu, zresztą widać to 
także po zawodnikach, 
którzy przyjeżdżają tu nie 
tylko z okolic, ale też z 
dalszych stron – dodaje 
ambasadorka biegu. Na 
początku każdy zawod-
nik otrzymał tzw. pakiet 
startowy – m.in. daszek 
na głowę, napój oraz 
baton regeneracyjny. 
Humory dopisały wszyst-
kim, choć sam start 
odbył się w strugach 
deszczu. Na szczęście 
pogoda z każdą chwi-
lą poprawiała się, więc 
dekoracja zawodników 
odbyła się w przyjaznej 
aurze. Burmistrz Magda-
lena Majewska wraz z 

Podsumowanie sezonu na kąpielisku

Urokliwe jezioro
O minionych waka-

cjach, problemach i 
plażowiczach rozma-
wiamy z ratownikiem 
Marcinem Metza.

- Wraz z końcem wa-
kacji  dobiegł końca  
dyżur ratowników nad 
obłęskim jeziorem. Jak 
można podsumować 
okres wakacyjny nad 
naszym jeziorem?

- W okresie, kiedy peł-
niłem tutaj dyżury, muszę 
przyznać, że generalnie 
ludzie dostosowywali się 
do zaleceń ratowników. 
Oczywiście, co jakiś czas 
zdarzały się incydenty 
i przypadki osób, które 
nie przestrzegały zasad 
regulaminu korzystania z 
obiektu. 

- Co należało do naj-
częstszych przypadków 
łamania zasad?

- Przede wszystkim 
próby spożywania al-
koholu na plaży, a co 
grosza usiłowanie ko-
rzystania z wody pod 
jego wpływem. Ludziom 
wtedy wydaje się, że 
są nieśmiertelni, wypły-
wają głębiej, zapomi-
nając o ograniczonych 
siłach. To duży kłopot 
wielu polskich kąpielisk. 
Kolejnym problemem, 
były przypadki nienale-
żytej opieki nad dzieć-
mi przez osoby dorosłe, 
szczególnie w sytuacji, 
kiedy były w wodzie. 
W pod koniec sezonu 
musieliśmy interwenio-
wać, ponieważ dziecko 

zaczęło się podtapiać. 
Przy każdej okazji ape-
lujemy do opiekunów, 
aby nie spuszczali z oczu 
swoich pociech pod-
czas kąpieli. Naprawdę 
czasem wystarczy chwi-
la nieuwagi, aby doszło 
do tragedii.

- Czy podczas takich 
interwencji, zdarzały się 
sytuacje w których pla-
żowicze zachowywali 
się wobec ratowników w 
sposób niegrzeczny?

- Zazwyczaj po naszej 
interwencji, takie oso-
by stosowały się do na-
szych poleceń i opusz-
czały kąpielisko. Zawsze 
staraliśmy się prowadzić 
krótką prelekcję o za-
grożeniach. W zdecydo-
wanej większości przy-

Małgorzatą Pazdą Po-
zorską wręczały zawod-
nikom pamiątkowe me-
dale, a zwycięzcom w 
poszczególnych katego-
riach dyplomy, pucha-
ry i upominki. Ponadto 
uczestnicy rozlosowali w 

W okresie wakacyjnym na kąpielisku w Obłężu dyżur 
pełnili ratownicy. 

Zielony dystans
We wrześniu nad jeziorem Obłęskim odbył się już po raz drugi Bieg „Zielona Dycha”.

specjalnej loterii kilkana-
ście drzewek i krzewów 
ufundowanych przez 
szkółkę w Biesowicach. 
Organizatorami biegu 
była Gmina Kępice, KO-
SiR oraz Nadleśnictwo 
Warcino.                         g

Trasa biegu liczyła 10 km i wiodła przez urokliwe tereny 
wokół jeziora Obłęskiego.

Burmistrz Magdalena Majewska wraz z Małgorzatą 
Pazdą Pozorską gratulowały zwycięzcom w poszcze-
gólnych kategoriach.

padków to wystarczyło, 
aby skutecznie odwieść 
takie osoby od dalszych 
prób łamania zasad. 

- A jak Panowie bę-
dziecie wspominać ten 
czas spędzony nad na-
szym jeziorem?

- To bardzo przyjemne 
i urokliwe jezioro, jest tu 
świetnie przygotowana 
infrastruktura do wypo-
czynku. Spotkaliśmy tu 
wielu sympatycznych lu-
dzi, którzy odnosili się do 
nas z dużą dozą serdecz-
ności. Jesteśmy wdzięcz-
ni całej obsłudze ośrod-
ka, która zawsze była 
miła i niezwykle uczyn-
na. Z pewnością będzie-
my wspominać ten czas 
miło i ciepło.   

g 

Małgorzata Pazda Pozorska wystartowała bieg „Zielo-
na Dycha”. Zawodnikom towarzyszyły znakomite humory. W specjalnym biegu „Zielona Jedynka” wzięli udział 

najmłodsi zawodnicy.
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Jak prawidłowo dokarmiać zwierzynę zimową porą? - podpowiadają leśnicy z Nadleśnictwa Warcino

Leśny Kompleks Promocyjny „Lasy Środkowopomorskie”  
Nadleśnictwo Warcino

ul. Gen. Wł. Sikorskiego 11 77-230 Kępice 
Tel. (0-59) 857 6671  fax.  (0-59) 857 6951
email:  warcino@szczecinek.lasy.gov.pl

www.warcino.szczecinek.lasy.gov.pl

Biuro czynne od poniedziałku do piątku 
w godz. od 7.00 do 15.00

Nadleśniczy w sprawie skarg i wniosków przyjmuje w każdy 
czwartek od godz.14.00 do 16.00

Zima to szczególny okres dla zwierząt żyjących 
w lesie.  Niska temperatura, a także śnieg i lód 
utrudniają, a czasem wręcz uniemożliwiają do-
stęp do pokarmu. Im większe mrozy, tym trud-
niej jest więc przetrwać.

Pomocy potrzebują 
wówczas wszystkie zwie-
rzęta, zarówno dzięcioły, 
sikory i inne ptaki, a tak-
że sarny, jelenie, dziki i 
zające. Dokarmianiem 
dzikich zwierząt w zimie 
zajmują się głównie leśni-
cy i myśliwi. Odśnieżają 
drogi i miejsca występo-
wania naturalnego po-
karmu takiego jak wrzos 
oraz borówka czernica 
(potocznie znana pod na-
zwą jagodzina),  ułatwiają 
dostęp do naturalnego 
wodopoju, ścinają drze-
wa do spałowania, czyli 
ogryzania kory przez jele-
niowate,  a także przygo-
towują paśniki i lizawki, 
czyli stałe punkty dokar-
miania, w których wy-
kładany jest odpowiedni 
pokarm. 

My też możemy wes-
przeć naszych leśnych 
przyjaciół w tym trudnym 
dla nich okresie.  Ważne 
jednak  abyśmy robili to w 
sposób świadomy i wła-
ściwy. Nieodpowiednie 
postępowanie, pomimo 
szczerych chęci, może 
bowiem przynieść więcej 
szkody niż pożytku.  Jak 
więc dokarmiać zwie-
rzęta, aby  im pomóc, 
a nie zaszkodzić? Poni-
żej przedstawiamy kilka 
ważnych zasad.

Kiedy, jak i gdzie do-
karmiać leśne zwierzę-
ta?

Pierwszym krokiem jaki 
należy wykonać, gdy zde-
cydujemy się na pomoc 
zwierzynie w czasie zimy 
jest nawiązanie kontaktu 
z miejscowym leśniczym, 
bądź członkiem koła ło-
wieckiego, który wskaże 
nam odpowiednie miej-
sce do wykładania karmy. 

Nie dokarmiajmy zwie-
rząt w przypadkowych 
miejscach, szczególnie 
w pobliżu domostw i za-

budowań. Przyzwycza-
jona do pojawiania się 
w  tym miejscu pokarmu 
zwierzyna może stać się 
natrętnym, niechcianym, 
a w konsekwencji nawet 
niebezpiecznym gościem 
naszych ogródków, czy 
posesji.

Niezwykle ważną kwe-
stią  jest również dobór 
odpowiedniego rodza-
ju karmy. Jej głównymi 
składnikami powinny 
być: buraki, kukurydza, 
marchew, ziemniaki, jabł-
ka, czy sianokiszonka, 
które uzupełniają niedo-
bory wody w organizmie, 
a także sól- niezwykle 
istotny dla prawidłowego 
rozwoju składnik mine-
ralny. 

Natomiast z pewno-
ścią nie wolno przywozić 
do lasu odpadków z go-
spodarstwa domowego, 
które miałyby stanowić 
pożywienie dla zwierząt. 
Podanie ich mogłoby 
bowiem spowodować u 
zwierząt choroby, osła-
bienie organizmu, a na-
wet śmierć. 

Pamiętajmy również, 
że gdy zaczniemy dokar-
miać zwierzynę w lesie 
musimy robić to systema-
tycznie i tylko wtedy, gdy 
panują naprawdę trudne 
warunki atmosferyczne, 
np. podczas wysokiego 
mrozu i zalegania dużej 
pokrywy śnieżnej. W cza-
sie łagodnych zim, zwie-
rzęta muszą radzić sobie 

same. 
Kiedy i jak zacząć do-

karmianie ptaków?

Dokarmianie ptaków 
powinno zacząć się z 
nadejściem pierwszych 
mrozów i opadów śnie-
gu, a zakończyć dopiero 
na początku wiosny ( tj. 
koniec marca- początek 
kwietnia). Najważniejszą 
zasadą  w zimowym po-
maganiu ptakom jest  bo-
wiem systematyczność. 
Raz rozpoczęte dokar-
mianie należy kontynu-
ować przez całą zimę – 
ptaki przyzwyczajają się, 
że w danym miejscu znaj-
dują pokarm. Przerwanie 
dokarmiania w tym okre-
sie wywołałoby gorsze 
skutki, niż nierozpoczy-
nanie go wcale. Jeśli więc 
zdecydujemy się na taką 
formę pomocy ptakom, 

musimy mieć świado-
mość odpowiedzialności 
za ich życie. 

Karma dla ptaków po-
winna być jak najbardziej 
zbliżona do ich natural-
nego pokarmu i w żaden 
sposób nie przetworzo-
na przez człowieka.  Jej 
składniki mogą stano-
wić: nasiona słoneczni-
ka, orzechy, pestki dyni, 
przekrojone jabłka i mo-
rele, ziarna zbóż, słonina 
i w niewielkich ilościach 
pieczywo. Zadbajmy o 
to by podawana karma 
była świeża i czysta. Jej 
ilość powinna być zróżni-
cowana w zależności od 
warunków panujących na 
dworze. Podczas odwilży 
wykładajmy jej mniej, 
podczas wysokich mro-
zów wyłóżmy więcej.

Nie należy również za-
pominać o bardzo waż-
nym elemencie dokar-
miania - czystej, świeżej, 
niezamarzniętej wodzie. 
Ptaki muszą pić, a zimą 
bardzo trudno im zaspo-
koić pragnienie. Bywa 
tak, że pojenie ptaków 
jest ważniejsze niż dokar-
mianie.

Jakie działania mogą 
okazać się szkodliwe?

Ptaki są często dokar-

miane w sposób przypad-
kowy i nieprzemyślany, 
a niewłaściwy rodzaj po-
karmu powoduje więcej 
szkód niż pożytku. Głod-
ne, zjedzą wszystko, ale 
efekty mogą być tragicz-
ne. 

Ptaków nie wolno kar-
mić produktami solo-
nymi np. posolonymi: 
orzeszkami, słoniną,  
czy pieczywem. Bardzo 
niebezpieczny jest tak-
że pokarm zepsuty (np. 
spleśniały chleb) lub pie-
czywo namoczone i za-
marznięte.

Nie wolno dawać pta-
kom nieugotowanego 
pęczaku oraz innych 
pęczniejących w przewo-
dzie pokarmowym ziaren 
i kaszy.

Pomoc zwierzętom w 
czasie zimy niosą leśnicy 
z Nadleśnictwa Warcino. 
Od lat wspólnie z mło-
dzieżą, dziećmi, a także 
mieszkańcami gminy  
opiekują się „ptasimi i 
zwierzęcymi karmnika-
mi”, przekazując tym sa-
mym odpowiednią wie-
dzę na temat zasad ich 
dokarmiania. Podczas 
licznych akcji edukacyj-
nych gromadzą żołędzie, 
kasztany, bukiew oraz 

ziarna zbóż owoce „ja-
rzębiny” i nasiona dzikiej 
róży, którymi następnie 
w czasie zimy wypeł-
niają leśne paśniki. Dla 
uczniów jest to doskona-
ła lekcja przyrody i wy-
chowania społecznego, a 
dla leśnych mieszkańców 
duża pomoc. 

Poczujmy odpowie-
dzialność!  Jeśli mamy źle 
dokarmiać zwierzęta to 
nie róbmy tego wcale!

    Kamil Szydłowski 

D jak dokarmianie

 „Ptaki to nie śmietniki – 
nie możemy traktować 
ich jako sposobu na uty-
lizację domowych od-
padków. Pleśń jest dla 
nich trująca, podobnie 
jak dla nas.”

 Lizawka to drewnia-
ny słupek z kostką soli 
umieszczoną na szczy-
cie. Sól – źródło ważnych 
pierwiastków – rozpusz-
cza się pod wpływem 
wilgoci i spływa po słup-
ku. Zwierzęta chętnie ją 
zlizują.

W 2019 roku leśnicy z 
Nadleśnictwa Warcino w 
ramach gospodarki ło-
wieckiej wyłożyli 40 ton 
buraków, 10 ton kukury-
dzy oraz 500 kg karmy 
dla ptaków.


